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Ny anmodning om aktindsigt 
Ombudsmanden har nu afgivet en udtalelse i sagen om min anmodning om aktindsigt i 

lønningerne for cheferne i Københavns kommune på niveau 2 og niveau 3, som efter 
oplysning til Statsforvaltningen drejer sig om 467 personer. 

Ombudsmanden vurderede, at afslaget var korrekt, fordi kommunen kunne medregne 
den tid, som der ville gå med at høre medarbejderne om, hvorvidt der var særlige hensyn, 
der skulle vægtes. 

Han skriver således: 
"Jeg har ikke grundlag for at kritisere Statsforvaltningens vurdering af, at de ressourcer, 

der ville være forbundet med at høre de ansatte, hvis personaleoplysninger var omfattet 
af dine anmodninger om dataudtræk, ville være af et omfang, der i sig selv overstiger det 
ressourceforbrug, som en myndighed er forpligtet til at anvende efter offentlighedslovens 
§ 11, stk. 1." 

Han argumenterer med, at § 11 med ”få og enkle kommandoer” giver mulighed for et 
mindre ressourceforbrug end i andre sager. 

I lyset af den afgørelse vil jeg gerne bede om temaindsigt i lønningerne for chefer på 
niveau 1 for årene 2012, 2013, 2014 og 2015, dvs. jeg beder om en kopi af årsopgørelsen 
til de pågældende chefer for de fire år. 

Offentlighedslovens § 9 om temaindsigt lyder: 

”En anmodning om aktindsigt efter §§ 7 og 8 skal 
1) indeholde de oplysninger, som er nødvendige, for at den sag eller de 
dokumenter, der ønskes aktindsigt i, kan identificeres, og 

2) angive det tema, sagen eller dokumentet vedrører. 
Stk. 2. Behandlingen af en anmodning om aktindsigt efter § 7 kan, uanset at 

betingelserne i stk. 1 er opfyldt, afslås, i det omfang 

1) behandlingen af anmodningen vil nødvendiggøre et uforholdsmæssigt 
ressourceforbrug eller 
2) anmodningen må antages at skulle tjene et retsstridigt formål el.lign.” 

  
Dvs. det er ressourceforbruget, som det er beskrevet i § 9, stk. 2, som jeg beder jer 

benytte som målestok i denne sag. Og ikke ressourceforbruget ifølge § 11, stk. 1. 
Med Ombudsmandens afgørelse er en række af de mere generelle forhold vedrørende 

indsigt i lønninger og orientering af medarbejdere afklaret. Jeg håber derfor, at det er let 
at få afgjort denne aktindsigt. 

Mener I, at det fører til et uforholdsmæssigt ressourceforbrug at imødekomme 
anmodningen, vil jeg bede om, at vi i fællesskab finder det omfang af sager, I kan finde 
inden for lovens rammer om ressourceforbrug, og som jeg kan få aktindsigt i. 

Se her, hvordan Århus kommune opgjorde noget lignende: 
https://www.documentcloud.org/documents/2434896-lnoversigt-2010-2013.html 
Og her er en samlet oversigt over dokumenterne i den gamle aktindsigtssag: 
http://www.aabenhedstinget.dk/nyside/loenninger/ 

https://www.documentcloud.org/documents/2434896-lnoversigt-2010-2013.html
http://www.aabenhedstinget.dk/nyside/loenninger/
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